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Lazar (JTI): Veniturile din accizele la tutun reprezinta 45,5% din veniturile

bugetare provenite din accize

Companiile din industria tutunului au virat circa patru miliarde de euro catre bugetul de stat, raportat la

cele sase miliarde pe care le asteptam anul viitor din Planul National de Redresare si Rezilienta (PNRR), iar

veniturile din accizele la tutun reprezinta 45,5% din veniturile bugetare provenite din accize, a declarat,

marti, la o conferinta de specialitate, Gilda Lazar, director Corporate Affairs & Communications la JTI.

 

"Totul creste: deficitul, datoria externa, inflatia, costurile materiilor prime, ale energiei, costurile de productie si de

finantare. Din tot acest pozitivism, nu poate rezulta decât recesiune. Se spune ca, în viata, avem doua certitudini:

moartea si taxele. Iar industria tutunului e o mare platitoare de taxe. Anul trecut companiile din sector au virat

circa 4 miliarde de euro la buget, raportat la cele 6 miliarde pe care le asteptam la anul din PNRR, ca sa avem un

termen de comparatie. Suma echivaleaza cu circa 1,7% din PIB. Veniturile din accizele la tutun reprezinta 45,5%

din veniturile bugetare provenite din accize. De la un an la altul, am platit mai mult, în 2021 cu 13% mai mult ca în

2020. Noi nu cerem nimic de la stat, doar predictibilitate fiscala si stabilitate legislativa. Iar predictibilitatea e o

necesitate înteleasa si de actualul Guvern", a sustinut Lazar.

 

În viziunea reprezentantei JTI, statul are nevoie de prognoze realiste, însa odata ce intervine factorul politic,

"dintr-o data nimic nu mai e valabil".

 

"Este nevoie sa vezi în viitor, sa previzionezi veniturile. Şi statul are nevoie de prognoze realiste. Dar adesea

intervine factorul politic si, dintr-o data, nimic nu mai e valabil, pentru ca apare o ordonanta de urgenta care da

totul peste cap. În 2009-2010 acciza la tigarete a crescut cu 50% în mai putin de un an, ceea ce a dus contrabanda

la peste 36% si pierderile la buget la un miliard de euro. În 2012, un artificiu fiscal, prin care Ministerul Finantelor

de atunci a schimbat artificial cursul de schimb la care se calcula acciza, a dus din nou la scaderi ale veniturilor

bugetare. În 2016, când s-a întârziat voit transpunerea Directivei tutunului din cauza unor "specialisti" ai

Ministerului Sanatatii care luptau cu industria, nu cu fumatul, am fost obligati sa punem pe piata produse care,

ulterior, au trebuit retrase. Daca nu le-am fi pus pe piata, toti consumatorii s-ar fi orientat catre contrabanda.

Situatia a fost resimtita de buget, dat fiind ca, pentru produsele retrase de pe piata ca efect al legii întârziate, statul

a trebuit sa returneze accizele platite în avans", a afirmat Gilda Lazar.

 

Un exemplu la care a facut referire Gilda Lazar este fluctuatia veniturilor bugetare provenite din accize în primele

luni ale acestui an fata de anul trecut, iar cauza este întârzierea transpunerii Directivei plasticului de unica

folosinta, care avea ca termen fix de implementare iulie 2021. "Nici în momentul de fata nu stim cum se va aplica

Responsabilitatea Extinsa a Producatorului în privinta chistoacelor. Care este schema de colectare, cât, unde si

cum vom plati începând cu 5 ianuarie, data de implementare?", a adaugat oficialul JTI.

 

Potrivit sursei citate, din anul 2020, datorita scaderii contrabandei la un minim istoric, de sub 10% (în iulie, la

6,1%), precum si unei politici fiscale predictibile si a unui cadru de reglementare fara schimbari radicale, tutunul a

devenit cel mai solid contribuabil. În plus, în 2020, România a devenit al doilea producator european de tigarete,

dupa Polonia si la egalitate cu Germania.

 

Un studiu KPMG arata ca, în 2021, contrabanda se ridica la peste 29% în Franta, în Marea Britanie la 18% si în

Irlanda la 17%. Un nivel mai mic al pietei negre decât cel din România se înregistreaza în Germania (2%) si

Bulgaria (3%). "Dupa cum se vede, în tari ca Franta sau Marea Britanie si Irlanda, cu fiscalitate ridicata si unde

sunt aplicate cele mai radicale masuri anti-tutun - uniformizarea ambalajelor si interzicerea marcilor - sunt

înregistrate si cele mai ridicate niveluri ale contrabandei", a explicat Gilda Lazar.
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Aceasta a mentionat, totodata, ca urmare a calendarelor de majorare a accizelor pe cinci ani, adoptate recent, este

de asteptat ca sumele virate la buget de catre companiile de tutun, în 2022 si în anii urmatori, sa fie în continuare în

crestere.

 

Lazar a salutat si faptul ca acestea vor constitui baza pozitiei de tara a României în negocierile de la Bruxelles pe

marginea viitoarei Directive privind taxarea tutunului, totul, însa, pe un fundal incert. "Avem nevoie de reducerea

deficitului si reducerea pomenilor acordate diverselor categorii. La anul vom avea un nou guvern, în zece ani am

avut 11. Vor fi, probabil, alti interlocutori pentru dialog. Coalitia a promis ca nu va creste taxele. Dar avem nevoie

de venituri suplimentare si atunci de unde le luam?", s-a întrebat directorul Corporate Affairs & Communications

al JTI.

 

Reprezentanti ai autoritatilor si mediului de afaceri au participat, marti, la evenimentul cu tema "Bugetul si

fiscalitatea 2023: la ce sa se astepte economia", în cadrul seriei de conferinte CursdeGuvernare (CDG). 
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